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Den næste sag var: 

Tredie behandling af forslag til lov om æn- 
dring i lov nr. 280 af 30. juni 1922 om menig- 
hedsråd. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
3699). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 125 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Derpå foretoges: 

Tredie behandling af forslag til lov om 
arbejdstageres opfindelser. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
3825). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ordføreren (Lindberg): Efter lovforslagets 
anden behandling har udvalget holdt et 
møde. Det samlede udvalg indstiller der- 
efter lovforslaget til vedtagelse i den form, 
som det fik ved anden behandling. 

Givskov Christensen: Mit parti havde, 
som det fremgik af forhandlingerne ved 
anden behandling, egentlig ønsket en anden 
affattelse af lovforslaget. Imidlertid finder 
vi, skønt vort ændringsforslag blev forka- 
stet, at lovforslaget i sin nuværende form 
i et sådant omfang imødekommer vore 
synspunkter specielt for § 4s vedkommende, 
at vi kan tilslutte os lovforslaget. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 125 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredie behandling af forslag til lov om ind- 
skrænkning i adgangen til at anvende pap og 
andre erstatningsmaterialer i skotøj. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
3845). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ordføreren (Lund Jensen): Jeg skal på 
det samlede udvalgs vegne anbefale lovfor-, 
slaget til vedtagelse. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslaget 
vedtoges med 120 stemmer mod 5. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Videre foretoges: 

Anden behandling af forslag til lov om æn- 
dring i lov om udøvelse af lægegerning. 

(Første behandling findes i tidenden sp. 
1853; udvalgets betænkning findes i tillæg 
B. sp. 569). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Formanden: Sammen med denne sag fore- 
tages de to følgende sager på dagsordenen, 
nemlig: 

Anden behandling af forslag til lov om æn- 
dring i lov om udøvelse af tandlægevidcsomhed. 

(Første behandling findes i tidenden sp. 
1853; udvalgets betænkning findes i tillæg 
B. sp. 569). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Anden behandling af forslag til lov om eufo- 
riserende stoffer. 

(Første behandling findes i tidenden sp. 
1854; udvalgets betænkning findes i tillæg 
B. sp. 4010). 
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Udenfor betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagenes paragraffer, de stillede æn- 
dringsforslag samt spørgsmålet om lovfor- 
slagenes overgang til tredie behandling sattes 
til forhandling under eet. 

Ordføreren (Mørk): Som det fremgår af 
betænkningen, har udvalget holdt nogle 
møder og forhandlet med den højtærede 
indenrigs- og boligminister om en række 
spørgsmål vedrørende administrationen af 
lovbestemmelserne. Som bilag til betænk- 
ningen er optrykt indenrigsministerens be- 
svarelse af en del spørgsmål, som udval- 
get har stillet, og jeg skal nøjes med at 
henvise til bilaget. 

Udvalget og ministeren er enige om, at 
det vil være rimeligt i ganske specielle til- 
fælde, f. eks. hvor der er tale om anvendelse 
til videnskabelige formål, at lempe det ab- 
solutte forbud mod særlig farlige euforise- 
rende stoffer, og i konsekvens heraf er der 
stillet to ændringsforslag til lovforslaget om 
euforiserende stoffer. 

Jeg kan på hele udvalgets vegne anbe- 
fale såvel ændringsforslagene som de tre 
lovforslag til vedtagelse. 

Poul Claussen: De lovforslag om eufori- 
serende stoffer m. m., som den højtærede 
indenrigs- og boligminister har fremsat, har 
jo fået enstemmig tilslutning fra alle sider, 
også fra mit . parti. Jeg vil imidlertid her 
ved anden behandling fremhæve, at det, 
man her indlader sig på, jo er noget i ret- 
ning af en forsøgslovgivning på dette meget 
ømtålige område, og jeg vil gerne gøre den 
bemærkning, at en af de virkninger, denne 
lovgivning ikke må få, er den at medføre 
,en indskrænkning eller besværliggørelse af 
den legale brug af disse lægemidler, som jo 
har deres store berettigelse i den medicinske 
behandling. Den legale brug af disse midler 
må man ikke genere ved denne lovgivning, 
og det vil man naturligvis heller ikke kunne, 
hvis reglerne i praksis administreres på den 
måde, som den højtærede minister har givet 
udtryk for. 

Udvalget har fået svar på en række 
spørgsmål, som navnlig drejede sig om den 
måde, hvorpå man har tænkt sig at admini- 

strere denne bemyndigelseslov, og jeg tak- 
ker den højtærede minister for den udfør- 
lige besvarelse. 

Jeg vil gerne gøre en bemærkning om et 
enkelt spørgsmål. Det drejer sig om udsen- 
delsen af meddelelser til embedslæger og 
apotekere såvel om lægers indskrænkede ret 
til at ordinere som om eufomane personers 
brug af disse midler. Jeg vil anmode den 
højtærede minister om at have sin opmærk- 
somhed henvendt på, at der udvises den 
allerstørste omhu med hensyn til udsendel- 
sen af disse meddelelser, således at identifi- 
kationen af de pågældende personer ikke 
volder vanskeligheder, og at fejltagelser i så 
henseende såvidt muligt udelukkes. Det er 
vist overflødigt at gøre opmærksom på be- 
tydningen af, at fejlagtige antagelser om 
personers eufomani eller ikke-eufomani bli- 
ver bekendtgjort offentligt, om jeg så må 
sige. Den hidtil anvendte form for med- 
delelser om lægers indskrænkede ordina- 
tionsret o. s. v. finder jeg ikke tilfredsstil- 
lende. Når loven føres ud i praksis, må disse 
meddelelser rumme andet end den pågæl- 
dende læges navn; de må også rumme op- 
lysninger til karakteristik af de pågældende 
samt deres adresser. Jeg ved, at man der- 
o verf or vil anføre, at i adskillige tilfælde 
drejer det sig om folk, der ikke har fast 
bopæl eller i hvert fald kun i korte perioder 
har en bestemt adresse. Men under alle om- 
stændigheder bør disse meddelelser formes 
på en sådan måde, at identifikationen af de 
pågældende under alle omstændigheder bli- 
ver nem, og at fejltagelser udelukkes. 

Indenrigs- og boligministeren (Kjærbøl): 
Jeg takker udvalget for dets behandling af 
de tre lovforslag. Jeg er indforstået med, 
at lovforslaget om euforiserende stoffer ved- 
tages i den skikkelse, der nu er opnået 
enighed om i udvalget, og jeg vil sige til 
det ærede medlem hr. Poul Claussen, at de 
af det ærede medlem fremførte synspunkter 
vil blive optaget til velvillig overvejelse, 
når loven skal føres ud i praksis. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Der foretoges først afstemning vedrørende 
forslag til lov om ændring i lov om udøvelse 
af lægegerning. 
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Lovforslagets §§ 1 og 2 samt dets overgang 
til tredie behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Jeg foreslår, at lovforslaget 
går direkte til tredie behandling uden ud- 
valgsbehandling. Hvis ingen gør indsigelse 
mod dette forslag, betragter jeg det som ved- 
taget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Man gik dernæst til afstemning vedrø- 
rende forslag til lov om ændring i lov om 
udøvelse af tandlægevirksomhed. 

Lovforslagets tekst og dets overgang til tredie 
behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Jeg foreslår, at lovforslaget 
går direkte til tredie behandling uden ud- 
valgsbehandling. Hvis ingen gør indsigelse 
mod dette forslag, betragter jeg det som 
vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Man gik sluttelig til afstemning vedrø- 
rende forslag til lov om euforiserende stof- 
fer. 

Ændringsforslagene nr. 1 og 2, § 1, således 
ændret, og §§ 2 - 4  
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredie behandling 
vedtoges uden afstemning, 

Formanden: Jeg foreslår, at lovforslaget 
går direkte til tredie behandling uden ud- 
valgsbehandling. Hvis ingen gør indsigelse 
mod dette forslag, betragter jeg det som 
vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Der er ikke mere at foretage i dette møde. 

Medlemmer af folketinget Thisted Knud- 
sen, Henry Christensen, Erik Eriksen, From, 
Jørgen Gram, Thorkil Kristensen, Sønde- 
rup og Øllgaard har meddelt mig, at de 
ønsker her i tinget mundtligt at fremsætte: 

Forslag til lov om den amtskommunale 
beskatning. 

Folketingsmand Johs. Christiansen har 
meddelt mig, at han ønsker til indenrigs- og 
boligministeren at stille følgende spørgsmål: 

Er ministeren vidende om, at visse 
udskrivningskredse lader foretage politi- 
afhøringer af værnepligtige, som af sam- 
vittighedsgrunde har begæret sig overført 
til civilt arbejde i tjenestetiden, og agter 
ministeren at skride ind mod denne 
praksis? 
Spørgsmålet vil blive optaget på dags- 

ordenen for tingets førstkommende spørge- 
tid. 

Udvalget angående forslag til lov om æn- 
dring i lov om grundforbedring, forslag til 
lov om ændring i lov nr. 98 af 31. marts 
1954 om udlån til afsætningsvirksomheder 
m. v. indenfor fiskerierhvervet, forslag til 
lov om ændring i lov om foranstaltninger 
til fremme af danske erhvervsinteresser og 
forslag til lov om ændring i lov om udlån 
til visse industrivirksomheder har afgivet 
betænkning over nævnte lovforslag. Eksem- 
plarer vil blive omdelt. 

Folketingets næste møde afholdes tirsdag 
den 26. april kl. 14 med følgende dagsorden: 

1) Tredie behandling af: 

Forslag til lov om vaccination mod børne- 
lammelse. 

i 
2) Tredie behandling af: 

Forslag til lov om tillæg til lov nr. 129 
af 12. april 1911 om handel med smør 
og fremmede landbrugsprodukter m. m. 

3) Tredie behandling af: 

Forslag til lov om ændring af lov om til- 
virkning og forhandling af margarine m. m. 
(forbud mod margarineost). 

4) Tredie behandling af: 

Forslag til lov om tillæg til lov om handel 
med foder- og gødningsstoffer samt 
grundforbedringsmidler. 

5) Tredie behandling af: 

Forslag til lov om ændringer i lov om 
offentlig forsorg (om hjælp til enlige 
mødre, inddrivelse og udbetaling af 
børnebidrag m. v.). 
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[Formanden.] 
6) Anden behandling af: 

Forslag til lov om godtgørelse for husleje- 
forhøjelse til alders- og invaliderente- 
modtagere m. fl. 

7) Anden behandling af: 

Forslag til lov om forlængelse af lov om 
tillæg til bankloven. 

8) Anden behandling af: 

Forslag til lov om nedsættelse af en lici- 
tationskommission. 

9) Anden behandling af: 

Forslag til færdselslov. 

Formanden meddelte sluttelig planen for 
tingets øvrige møder i den følgende uge. 

Mødet hævet kl. 1330. 

102. møde.  

Tirsdag den 26. april kl. 14. 

Formanden: Udvalget angående forslag 
til lov om statsgaranti for lån fra Kredit- 
foreningen af Kommuner i Danmark til 
færøske kommuner og forslag til lov om 
støtte til nybygning af færøske fiskerfar- 
tøjer m. v. har afgivet betænkning over 
nævnte lovforslag. Eksemplarer er omdelt. 

Udvalget angående forslag til lov om 
홢Ungdommens uddannelsesfondes forvalt- 
ning og virksomhed (ændring af lov nr. 217 
af 7. juni 1952) har afgivet tillægsbetænk- 
ning over nævnte lovforslag. Eksemplarer 
er omdelt. 

Udenfor dagsordenen giver jeg ordet til 
det ærede medlem hr. Thisted Knudsen, 
for at han som ordfører for forslagsstillerne 
kan fremsætte et tidligere anmeldt lovfor- 
slag. 

Ordføreren for forslagsstillerne (Thisted 
Knudsen): Jeg har den ære for det høje 
folketing at fremsætte forslag til lov om den 
amtskommunale beskatning. 

Under førstebehandlingen af lovforslaget 
om tilskud fra den fælleskommunale ud- 
ligningsfond til kommunerne til nedsættelse 
af sygehusudgifterne antydede det ærede 
medlem hr. Jørgen Jørgensen (Lejre) som 
ordfører for det radikale venstre, at spørgs- 
målet om den amtskommunale beskat- 
nings højde burde gøres til genstand for 
behandling i det udvalg, der skulle ned- 
sættes angående lovforslaget. 

I udvalget rådede imidlertid den opfat- 
telse, at lovforslaget hurtigst muligt burde 
gøres færdigt af hensyn til de praktiske 
virkninger overfor kommunerne, hvorfor 
forhandlingen i udvalget koncentrerede sig 
herom. Under den videre forhandling om 
samme lovforslag gjorde jeg på mit partis 
vegne opmærksom på, at vi ville forbeholde 
os at vende tilbage til spørgsmålet. 

Efter vor opfattelse er den nuværende 
form for beskatning til amtskommunen 
ikke længere tidssvarende og rimelig. Vi 
erkender, at tilskuddene fra den fælles- 
kommunale udligningsfond til nedbringelse 
af kommunernes udgifter til sygehusvæsenet 
for amtskommunerne har betydet en hårdt 
tiltrængt lettelse af beskatningen, men 
denne lettelse er ikke tilstrækkelig og har ej- 
heller tilvejebragt nogen rationel ordning 
på dette område. Amtsskatterne er siden 
1938-39 steget fra ca. 24 mill. kr. om året 
til i regnskabsåret 1954-55 at udgøre ca. 
125 mill. kr., eller en femdobling. Tager 
man i betragtning, at denne betydelige 
stigning bæres af de faste ejendomme i 
amtskommunerne og i langt overvejende 
grad af, landbrugsejendommene, må man 
vistnok erkende, at en nedsættelse af denne 
skat ikke alene er rimelig, men også på- 
krævet. 

Af amtskommunernes samlede udgifter i 
regnskabsåret 1954-55, ca.' 125 mill. kr., 
var mindst 50 mill. kr. udgifter til sygehus- 
væsenet. En undersøgelse vil også vise, at 
en væsentlig årsag til amtsskatternes stig- 
ning netop er at finde i stigningen i sygehus- 
udgifterne. Endnu har ikke alle amter ud- 
bygget deres sygehusvæsen; mange vil der- 
for før eller senere være nødt til at gøre 
dette, og det kan ikke undgå at betyde nye 


